



**Greetings from
W. Brother Roderick (Rick) McWilliam,
Worshipful Master of St. John's Lodge No. 27**

The Potton Heritage Association and members of our Lodge have worked hard to produce this special commemorative edition of Histoire Potton History to honour the 150th Anniversary of the founding of St. John's Lodge No. 27. I believe we have produced a souvenir equal to the occasion! I sincerely thank the volunteers of the APPHA, and others who have provided historical details and memories of St. John's No. 27. I am proud to be a Mason and honoured to be the Master of our Lodge as we celebrate this milestone in the life of our Lodge.

On Saturday, September 12, 2015 the Lodge will formally celebrate its 150th anniversary of its founding. On that occasion we will welcome the visit of the Grand Master of Quebec, Most Worshipful Brother James S. Ross, with his entourage, as well as Deputy Grand Masters from the jurisdiction. St. John's Lodge No. 27 A.M. & A.F. will be re-consecrated in ceremonies conducted by the Grand Master, the Most Worshipful Brother James S. Ross. The Masonic formalities will be followed by a dinner in the Town Hall.

Woven into the history of our Lodge are the names of those who have contributed substantially to the quality of our community through persistent effort and example, conviction and belief. Some were key players who placed the cornerstone and laid the foundations of this community in which we live together. None of these persons worked in isolation. Through its many members over the course of 150 years, St. John's Lodge No. 27 has been and will continue to be, a major part of community life in Potton.

In this souvenir edition, we repeat the history of the Lodge and of Masonry itself, but our principle intention is to provide a better understanding of the strong influence and consistent support given by the Lodge to our community.

The Lodge was created by Masons who wanted to stay near home to go to Lodge. And, as Masons know, a "Lodge" is not a building but a group of Masons – the men who form it.

I bring you warmest greetings from all the Masons of St John's Lodge No. 27.

Rick
August 2015



Message du révérend frère Roderick (Rick) McWilliam, vénérable maître de la loge St. John n° 27

L'Association du patrimoine de Potton (APP) et les membres de la loge St. John ont travaillé rigoureusement pour produire ce numéro spécial d'*Histoire Potton History* soulignant le 150^e anniversaire de la fondation de la loge St. John n° 27. J'espère que cette publication souvenir est à la hauteur de l'évènement! Je remercie sincèrement les bénévoles de l'APP et toutes les autres personnes qui nous ont aidés à retracer l'histoire de la loge de Mansonville. Je suis fier d'être franc-maçon et honoré d'être responsable de la loge au moment de franchir cette étape importante.

Le samedi 12 septembre 2015, la loge St. John célébrera officiellement le 150^e anniversaire de sa fondation. À cette occasion, nous accueillerons le grand maître du Québec, le plus vénérable James S. Ross, et ses collègues ainsi que les grands maîtres adjoints de notre territoire. La loge St. John n° 27 sera consacrée à nouveau au cours d'une cérémonie dirigée par le grand maître James S. Ross. Ces rites maçonniques seront suivis d'un dîner à l'hôtel de ville de Potton, à Mansonville.

Les membres qui ont contribué de façon substantielle à la qualité de vie de notre communauté tissent l'histoire de notre loge grâce à leurs efforts soutenus, à leur exemple, à leur conviction et à leurs croyances. Certains étaient des acteurs clés qui ont scellé la pierre angulaire et les bases de notre collectivité. Mais aucun d'entre eux n'a travaillé seul. Grâce aux nombreux membres qu'elle a comptés durant ses 150 ans d'existence, la loge St. John n° 27 a joué un rôle important dans la vie communautaire de Potton et continuera de le faire dans l'avenir.

Dans ce numéro souvenir, nous retraçons l'histoire de la loge de Mansonville et de la franc-maçonnerie elle-même, mais nous voulons surtout favoriser une meilleure compréhension de la contribution de la loge à l'essor de notre communauté, tant par le soutien qu'elle lui apporte que par l'influence qu'elle y exerce.

La loge St. John a été créée par des francs-maçons qui voulaient participer aux réunions de leur loge tout en restant près de leurs familles. Et, comme les francs-maçons le savent, une loge n'est pas un bâtiment, mais un groupe de francs-maçons, les frères qui la composent.

Je vous transmets les salutations chaleureuses de tous les francs-maçons de la loge St. John n° 27!

Rick McWilliam
Août 2015